
Instrumentál singuláru 
Question: kým (< kdo) / čím (< co):? 

 

Forms 
 káva s bílým cukrem a s instantním mlékem (M + N) | jedu autobusem nebo autem 

 hranolky s tatarskou instantní omáčkou (F-a) 

 kebab s cibulí | jedu tramvají 

 

When to use it? 

After verbs (without preposition):  
 jsem prezidentem (I am a prezident, temporalily) 

 stát se doktorem (to become a doctor) 

 hýbat = pohybovat rukou, nohou (to move with…) 

 trpět rakovinou (to suffer from) 

 „instrument/tool/ “ verbs: operuju skalpelem, jím rukou, vyšetřuju pacienta poslechem, 

poklepem, pohmatem, pohledem 

 transport verbs: jedu autem 

After prepositions: 
 s/se (with, meaning X+Y): káva s mlékem (káva + mléko), mluvím s Petrem (já + Petr), mluvím 

se Stanislavem 

 seznámit se s někým: to meet someone 

 chodit s někým: to date someone 

 rozejít se: to break up 

 rozvádět se/rozvést se: to divorce 

 žít s někým: to live with someone 

 nad (above): Mám ruku nad hlavou.  

 pod (under): Mám polštář pod hlavou. 

 za (behind): Bolest za hrudní kostí. 

 před (in front/before): Počkám před školou. Přijdu před obědem. 

 mezi (between): Sedím mezi Petrem a Lenkou. Penis je mezi nohama. 

 

 


